
V sobotu 19. listopadu bylo na cestě od památné lípy ve Vítkově výsadbu, bylo cílem zapojit do akce co nejvíce lidí. Zájem překvapil i 
směrem ke středověkému sídlu Curia Vítkov živo. Od brzkého rána samotné organizátory. Pár dní po zveřejnění výzvy byla 
se tu scházeli lidé vybavení kolečky, rýči, kbelíky a dalším nářadím. zarezervována více jak polovina stromů a do dne plánovaného 
Rodiny, jednotlivci i kolektivy přišli, aby společně vysázeli ovocnou sázení nezbyl ani jeden. Největší zájem byl o třešně a ořešáky, své 
alej. Město Chrastava získalo v rámci dotačního programu příznivce našly ale i jabloně, hrušně a slivoně.    
prostředky na výsadbu celkem 102 stromů. Protože šlo o komunitní 
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Na místě výsadby byly pro každý strom připravené výsadbové 
jámy, kolíky, pletivo, mulčovací kůra a další potřebné věci. Zájemci 
mohli předem zhlédnout instruktážní video, přímo na místě pak 
proběhla ukázka. Správný postup sázení pod dohledem referenta 
územní správy MěÚ Chrastava Martina Spáčila demonstroval 
starosta města Michael Canov, kterému zdatně sekundoval 
hejtman Libereckého kraje Martin Půta. Kromě samotného za-
sazení stromu do země bylo potřeba nainstalovat podpůrné 
kotvení a ochranu proti okusu zvěří. Jakkoli se to po zhlédnutí 
ukázky zdálo jednoduché, všichni zúčastnění se shodli na tom, že 
realita je o trochu složitější. Všichni se ovšem s nelehkým úkolem 
popasovali a za pár hodin byly zasazené všechny stromy. V upo-
mínku na tento den si účastníci odnesli  Pamětní  list  a  dobrý pocit 
z odvedené práce. O alej se bude nadále starat město. Stromům 
bude věnována náležitá péče po dobu několika let. 
Náklady na projekt jsou ve výši necelých 310 tisíc korun a jsou plně 
hrazeny z finanční podpory Státního fondu Životního prostředí 
České republiky. 

Věra Baumgartnerová

Poděkování:
Veliké poděkování všem zúčastněným!
Rovněž velký DÍK patří těm, kteří se organizačně podíleli na 
projektu:
Lenka Čermáková – pravá ruka projektu, dotace, administrativa
Rodina Skálova – Zahradnictví Skála – realizace, logistika
Vladimíra Vondrová a její parta ve žlutých vestách – technická pod-
pora, logistika
Společenský klub Chrastava – PR, média, tisk
Farma Kordula – ostatní spolupráce
Rodina Slavíkova, Radomír Studený, Petr Holan ml., a další
Martin Spáčil, koordinátor projektu

Komunitní výsadba stromů je realizována v rámci těchto projektů:
Alej "U vodárny" (reg.č. 1210400725)  a  Alej "U vodárny" - Horní 
Vítkov  (reg.č. 1210400963),
které přispívají ke zlepšení funkčního stavu zeleně ve městě.  
Projekty jsou spolufinancovány Státním fondem životního 
prostředí ČR na základě rozhodnutí ministra životního prostředí.

Nová ovocná alej lemuje cestu ve Vítkově
Dokončení na str. 2

Krásné a spokojené prožití vánočních svátků,
šťastný nový rok plný pohody, zdraví, osobních úspěchů a 

radostných dní, kterých se snad po náročném období dočkáme,

přejí

Michael Canov,  starosta                    
Robert Šipula, místostarosta

a zastupitelé města Chrastava.
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Město Chrastava vyhlašuje pro rok 2023 GRANT (dotační program)

Demolice Kováku se přiblížila

Město Chrastava má nový web

Zastupitelstvo města schválilo na svém zasedání dne 14. 11. 2022 dotační program na podporu rozvoje sportovní, kulturní, spolkové 
činnosti a cestovního ruchu pro kalendářní rok 2023.
Žadatelem může být právnická nebo fyzická osoba, jakož i složky organizační struktury právnických osob (např. sportovní oddíly TJ 
Spartak apod.) působící na území města.
Písemná žádost o poskytnutí finančních prostředků musí být doručena do Společenského klubu, organizační složky města, 
Turpišova 407, 463 31 Chrastava, e-mail:         nejpozději do 15. února 2023 do 12.00 hod.
(lze podávat od 15. prosince 2022)
 

sklub@chrastava.cz

Nevzhledný objekt Kováku v Chrastavě už brzy půjde k zemi. 
Reálnou podobu toho, o čem se hovoří už víc jak 10 let, přinesl až 
prodej objektu novému majiteli. V srpnu letošního roku se stala 
oficiálním vlastníkem budovy Kováku společnost Lidl, která na 
místě plánuje postavit svou prodejnu. Prodeji předcházelo mnoho 
jednání nejen s původním vlastníkem, ale také se samotným 
městem Chrastava. Bylo nutné vyřešit řadu věcí, které s demolicí a 
výstavbou nového objektu souvisí. 
31. srpna 2022 přešel Kovák definitivně do vlastnictví Lidlu, který 
neprodleně požádal stavební úřad v Chrastavě o jeho demolici. 
Souhlas s odstraněním stavby nabyl právní moci a likvidaci torza 
objektu Kováku tak již nic nebrání. Stále také platí příslib společ-
nosti Lidl, že demolici zahájí v co nejkratším čase. 

 

Město Chrastava bylo jedno z prvních českých měst, které zřídilo informačního věku! Nutno podotknout, že to byla jedna z úplně 
svoje webové stránky. První informace se v té době na zcela novém prvních stránek měst v ČR, myslím, že ani řada krajských měst tehdy 
médiu objevily už v roce 1996. Za více než čtvrt století svého ještě svůj web neměla. Internet a webové stránky bylo tehdy něco 
fungování se stránky prakticky vůbec nezměnily. Což je na jednu zcela nového, celý český internet se dalo prolítnout a přečíst zhruba 
stranu unikát, který potěší nejednoho staromilce, na druhou stranu za dvě hodiny (beze srandy!!). Počátkem roku 1998 jsem se o své 
web už dávno nesplňoval požadavky moderní doby, včetně funkcí, stránce bavil s Michaelem Canovem a Petrem Medřickým, tehdejším 
které veřejné správě ukládá zákon.  starostou města, kteří to viděli jako zajímavou věc pro budoucnost, 
Nový web je na první pohled velkým skokem dopředu. Stránky jsou a dohodli jsme se, že vytvořím oficiální web Chrastavy, kde budou 
přehledné, uživatelsky příjemné s moderním svěžím designem. Je informace o úřadu, důležité informace pro občany a řada dalších 
responzivní, což je v dnešní době, kdy mnoho z nás prohlíží stránky informací o městě a okolí. Na podzim 1998 jsme rozjeli první verzi 
z nejrůznějších mobilních zařízení, velmi důležité. Samozřejmostí stránky tehdy ještě pirátsky umístěnou na serveru gymnázia v 
je i přístupnost webu pro lidi se zdravotním postižením nebo jeho Liberci, kde jsme s Michalem tehdy oba učili. Od roku 1999 pak 
zjednodušená verze pro seniory. stránka definitivně běžela na adrese www.mu-chrastava.cz, později 
Na přípravě nového webu se pracovalo několik měsíců. Objem už bez "mu" na dnešní adrese. O stránku se pak staral pan Smola, 
informací, které se nashromáždily na starých stránkách, byl paní Loučková a další a další pracovníci úřadu (raději se nebudu 
obrovský a cílem bylo co nejvíce z nich převést na web nový. Starý pokoušet dále vyjmenovávat), byl dále vylepšován a rozšiřován. 
web ovšem nezmizí v propadlišti dějin. Zůstane zakonzervován Přesto má web dodnes původní strukturu a částečně i vzhled. 
jako archiv a zájemci se na něj pohodlně dostanou z nového webu Například znak města v levém horním rohu jsem kreslil ručně bod po 
přes odkaz. Věříme, že tím uděláme radost nejen milovníkům bodu v Malování ve Windows 95 - nu a on pak téměř čtvrt století 
historie města, ale i milovníkům historie digitálního světa. zdobil oficiální stránku města! Myslím, že čas ukázal, jak nadčasový 
Na historii městského webu zavzpomínal i Pavel Štekl (opravdový byl tehdy návrh webu Chrastavy - ač dnes již pradávno zastaralý, 
znalec chrastavské historie a někdejší zastupitel a radní, zakladatel pořád snad přehledný a oblíbený. Přežil řadu webových technologií, 
chrastavských stránek). prohlížečů, celý svět se změnil, celá jedna generace se prostřídala a 
V roce 1996, jsem jako student na univerzitě vytvořil první stránku on to vydržel až do dnešních dnů! Ale to za pár dní skončí a Chrastava 
Chrastavy, která ještě běžela na serveru univerzity, a kromě bude mít nový web, už se na něj moc těším, až si ho budu prohlížet! 
několika obrázků a fotek neměla s dnešním webem města pranic Věřím, že i tento nový web města bude úspěšný, hojně navště-
společného. Bohužel se mi nezachovala původní podoba vovaný, a že vydrží dlouhá léta! Přeju mu hodně štěstí! 
studentské stránky, ale moc informací tam popravdě nebylo. Přesto Do konce roku budou stránky ve zkušebním provozu, kdy se na nich 
mě hned kontaktovalo několik lidí jak z ČR, Německa, Austrálie, z ještě mohou nárazově upravovat některé funkce a obsah.
USA, sháněli informace o městě i dávných příbuzných - jasná Děkujeme za pochopení.                
známka toho, že se město vynořilo z digitální temnoty do nového, 

Bc. Pavel Urban, vedoucí Společenského klubu

Věra Baumgartnerová

Věra Baumgartnerová

mailto:sklub@chrastava.cz
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Usnesení Rady města Chrastava 2022/ 18 dne 31. 10. 2022
Rada města na svém zasedání projednala a usnesla se takto: a)  odboru ORM, referentce majetku (paní Miloslava Houdová)

- schválila       - podepisování souhlasů se stavbami inženýrských sítí v pozemcích 
města na situační výkresy projektové dokumentace pro účel zřízení věcného břemene na pozemcích par. č. 1076/1, 1077 a 
stavebního řízení dle § 184a odst. 2 zákona č. 183/2006 Sb., 1214/1, vše v k. ú. Horní Vítkov, ve prospěch společnosti ČEZ 
stavební zákon, na základě RM schválených a starostou Distribuce, a. s., jímž dojde k zajištění strpění umístění, zřízení a 
podepsaných smluv o smlouvách budoucích, a pověřila starostu p ro v o z o v á n í  s t a v b y  „ I P - 1 2 - 4 0 1 4 4 4 2 / L B_ H o r n í  V í t-
podpisem plné moci,kov,ppč.998/1,přípojka kNN“, vč. návrhu smlouvy o budoucí 

smlouvě o zřízení věcného břemene čj. SBS/18/2022 - podávání žádostí o změny kultur a scelování pozemků města za 
účelem odstranění nesouladů v evidenci katastru nemovitostí  - schválila       
b) odboru ORM, vedoucímu odboru (Mgr. Jakub Dvořák)1. v návaznosti na Smlouvu o smlouvě budoucí čj. SBS/14/2020 ze 

dne 4. května 2020 zřízení věcného břemene čj. VB/22/2022 na -  podepisování souhlasů se stavbami v/na pozemcích sousedících s 
pozemcích par. č. 1454 a 1484 vše v k. ú. Horní Chrastava, ve pozemky ve vlastnictví města na situační výkresy projektové 
prospěch společnosti ČEZ Distribuce, a. s., jímž dojde k zajištění dokumentace pro účel stavebního řízení dle § 184a odst. 2 zákona 
strpění umístění, zřízení a provozování stavby „IV-12-4018106 LB- č. 183/2006 Sb., stavební zákon, na základě starostou 
Chrastava-ppč.1158/2,nová DTS+kNN“, za cenu 28.266,- Kč vč. podepsaného vyjádření města, a pověřila starostu podpisem plné 
DPH a náklady spojené se zřízením věcného břemene moci,
2. v návaznosti na své usnesení č. 2018/22/V ze dne 17. prosince -  uzavíráním a podpisem smluv o zapojení podnikajících osob do 
2018 zřízení věcného břemene čj. VB/23/2022  na pozemcích par. č. obecního systému odpadového hospodářství dle § 62 odst. 2 
95/3, 97/7, 116/4, 118/4, 777/1, 778/4, 779/3 a 780/5 vše v k. ú. zákona o odpadech. Návrh vzorové smlouvy 
Dolní Chrastava, ve prospěch společnosti ČEZ Distribuce, a. s., jímž RM
dojde k zajištění strpění umístění, zřízení a provozování stavby „IV- 1) odvolala Zitu Václavíkovou z funkce 1. místopředsedy místní 
12-4017348 LB, Chrastava p. č. 121/25_kNN, SS100“, za cenu povodňové komise (MPK)
18.392,- Kč vč. DPH a náklady spojené se zřízením věcného 2) jmenovala Bc. Roberta Šipulu do funkce 1. místopředsedy MPK
břemene 3) schválila
3. v návaznosti na své usnesení č. 2021/14/III odst. 2 ze dne 22. září aktualizaci Přílohy č. 1 textové části Povodňového plánu města 
2021 zřízení věcného břemene čj. VB/24/2022, na pozemcích par. č. Chrastava – Složení povodňové komise města 
50/3, 51, 1071 a 1072, vše v k. ú. Horní Vítkov, ve prospěch RM podle ustanovení § 102 odst. 2 písm. h) zákona č. 128/2000 
společnosti ČEZ Distribuce, a. s., jímž dojde k zajištění strpění Sb., o obcích ve znění pozdějších předpisů
umístění, zřízení a provozování stavby „IV-12-4020559 LB, Horní 1) zřídila
Vítkov, ppč.884/1 - vNN, svod + kNN“, za cenu 25.168,- Kč vč. DPH a „Bytovou a sociální komisi rady města“ a schválila její statut 
náklady spojené se zřízením věcného břemene 2) jmenovala předsedkyní „Bytové a sociální komise rady Města“ 
- svěřila Věru Smolovou 
v souladu s ustanovením § 102 odst. 3 zákona č. 128/2000 Sb., o 3) jmenovala následující členy „Bytové a sociální komise rady 
obcích, ve znění pozdějších předpisů města“ – Miloslav Pilař, Helena Kačenová, Andrea Medřická, Dana 
1)  starostovi města Hrubešová, Helena Valdmanová, Hana Matoušová 
a)  vydávání souhlasů, případně uzavírání smluv o krátkodobém - projednala a doporučila schválit
pronájmu pozemků města (max. 14 dní) pro umístění zařízení rozpočet na Chrastavské slavnosti 2023 ve výši 1 300 000,- Kč 
cirkusů, kolotočů a podobných atrakcí - schválila Licenční smlouvu VP_2022_164735 (Oslavy Mikro-
b)  uzavírání smluv s Úřadem práce na zajištění pracovníků VPP na regionu Hrádecko-Chrastavsko) o veřejném provozování 
základě požadavků Města Chrastavy hudebních děl mezi OSA – Ochranný svaz autorský pro práva k 
c)  podepisování příslušných smluv k přijímání finanční podpory z dílům hudebním o.so. Praha a Městem Chrastava a pověřila 
účelových dotací a grantů Libereckého kraje starostu jejím podpisem. 
2)  městskému úřadu

         

, 

 
 

, 

 

 

Večer se starostou se bude konat na pozvání předsedy osadního výboru
ve Vítkově Ing. Miroslava Balcara v myslivně ve středu dne 7. prosince 
od 17:00 hodin. Tématem budou větrné elektrárny a možnosti jejich 
případné realizace ve Vítkově. Přítomen by měl být i zástupce zájemce 
o jejich realizaci. Za Město a Městský úřad v Chrastavě se zúčastní 
i místostarosta Bc. Robert Šipula a tajemník Ing. Miroslav Chvála.       

Vážení spoluobčané,
dovoluji si Vás pozvat na sto osmdesátý pátý
 

na téma „Větrné elektrárny ve Vítkově?”

Těším se na Vaši účast.                Ing. Michael   Canov, starosta

VEČER SE STAROSTOU
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Usnesení Rady města Chrastava 2022/ 19 dne 7. 11. 2022
Rada města na svém zasedání projednala a usnesla se takto: veřejnoprávní smlouvy HFO/VP/37/2022/FV/Sl 
-  s c h v á l i l a -  p r o j e d n a l a   a   d o p o r u č i l a   s c h v á l i t
na základě žádosti poskytnutí účelové dotace z FONDU VODA paní 5. změnu rozpočtu a investičního plánu – rozpočtové opatření na 
Pavle Strnadové, bytem Vítkovská 145, 463 31  Chrastava, v sou- rok 2022 dle ust. § 16 zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových 
ladu se schválenými pravidly a pověřila starostu města podpisem pravidlech územních rozpočtů, ve znění pozdějších předpisů 

Usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Chrastava dne 14. 11. 2022
ZM na své schůzi projednalo a usneslo se takto: na základě žádosti poskytnutí účelové dotace z FONDU FASÁDA 

panu Aleši Kácovskému, bytem Frýdlantská 72, 463 31 Chrastava, -  zvolilo
panu Jiřímu Šnajdrovi a paní Lence Šnajdrové, oba bytem Frý-do funkce člena osadního výboru Andělská Hora p. Michala Soldána. 
dlantská 74, 463 31 Chrastava, na opravu stavebně zanedbaných - schválilo
částí obálky budovy ve městě Chrastava a pověřilo starostu města v návaznosti na své usnesení 2022/04/VIII ze dne 27. června 2022 
podpisem veřejnoprávní smlouvy HFO/VP/7/2022/FF/Slkoupi pozemku par. č. 16/8 o výměře 5 m2 – ostatní plocha, 
- schváliloodděleno z par. č. 16/5, a pozemku par. č. 293/3 o výměře 13 m2 – 
rozpočet na Chrastavské slavnosti 2023 ve výši 1 300 000,- Kčzahrada, odděleno z par. č. 293/2, vše v k. ú. Chrastava II, dle 
- schválilogeometrického plánu č. 284-1416/2022, ze spoluvlastnictví Ing. 
„Pravidla dotačního programu „GRANT“ z rozpočtu města Jana Caletky a Jany Pencové, za cenu 1.800,- Kč a náklady spojené s 
Chrastava pro rok 2023“ včetně navýšení předpokládané částky z koupí, vč. návrhu kupní smlouvy čj. K/20/2022 
300 000,-Kč na 800 000,- Kč-  schválilo
- vzalo na vědomí1. v návaznosti na své usnesení 2022/04/X ze dne 27. června 2022 
1. oboustranně podepsaný návrh soudního smíru s žalovanou koupi pozemku par. č. 14/4 o výměře 33 m2 – zahrada, odděleno z 
společností B R E X, spol. s r.o., IČ 40232549, podaná k okresnímu par. č. 14/2, vše v k. ú. Chrastava II, dle geometrického plánu č. 285-
soudu v Liberci, který je naplněním usnesení zastupitelstva města 1417/2022 z vlastnictví manželů Radka a Moniky Krejčových, za 
č. 2022/05/XVI v souladu s variantou č. 2. a), ve věci soudní pře cenu 33.000,- Kč a náklady spojené s koupí, vč. návrhu kupní 
vedené na návrh města Okresním soudem v Liberci pod sp. zn. 13 C smlouvy čj. K/21/2022 
143/2020 proti žalované společnosti B R E X, spol. s r.o., IČ 
40232549.
2. usnesení Okresního soudu v Liberci č. j. 13 C 143/2020-475 ze 
dne 25. října 2022, kterým byl uzavřený smír mezi účastníky 
schválen
- deleguje
1) zástupce města Ing. Michaela Canova na jednání valné hromady 
společnosti Severočeská, vodárenská společnost a. s., konané v 
roce 2023 (náhradník Bc. Robert Šipula)
2) zástupce města Bc. Roberta Šipulu na jednání členské schůze 
bytového družstva MBD Chrastava, konané v roce 2023 (náhradník 
Ing. Michael Canov)
3) zástupce města Bc. Roberta Šipulu na jednání členské schůze TJ 
Spartak Chrastava, konané v roce 2023 (náhradník p. Roman Valeš) 
4) zástupce města Bc. Roberta Šipulu na jednání valné hromady
a) honebního společenstva Liberec - Machnín, konané v roce 2023 
(náhradník Ing. Michael Canov)
b) honebního společenstva Chrastava - Vítkov, konané v roce 2023 2. v návaznosti na své usnesení 2022/04/XI ze dne 27. června 2022 
(náhradník Ing. Michael Canov)koupi pozemku par. č. 14/3 o výměře 34 m2 – zahrada, odděleno z 

par. č. 14/1, vše v k. ú. Chrastava II, dle geometrického plánu č. 285- - schválilo
1417/2022 z vlastnictví pana Radka Krejčího, za cenu 34.000,- Kč a Plán práce Kontrolního výboru Zastupitelstva města Chrastava pro 
náklady spojené s koupí, vč. návrhu kupní smlouvy čj. K/22/2022 období prosinec 2022 – duben 2023 
-  schválilo
realizaci společných projektů na zlepšení infrastruktury pro rozvoj 
cestovního ruchu, vzájemného setkávání a další spolupráci s 
partnerským městem Lwówek Śląski z prostředků Programu 
Interreg V-A Česká republika – Polsko, Fond mikroprojektů 
- schválilo
realizaci společných projektů na zlepšení infrastruktury pro rozvoj 
cestovního ruchu, vzájemného setkávání a další spolupráci s 
městem Świerzawa z prostředků Programu Interreg V-A Česká 
republika – Polsko, Fond 
- schválilo
návrh 5. změny rozpočtu a investičního plánu – rozpočtové opa-
tření na rok 2022 dle ust. § 16 zákona č. 250/2000 Sb., o roz-
počtových pravidlech územních rozpočtů, ve znění pozdějších 
předpisů
- schválilo
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Na hřišti ve Školní ulici je možné sportovat i večer

Oprava pomníku padlého vojáka prusko-rakouské války v Andělské Hoře

Hrací plocha na multifunkčním hřišti u budovy ZŠ ve Školní ulici je konem 1500 W, tedy dohromady 6 000 W s moderní LED 
hojně využívána nejen školními dětmi, ale i sportovci z řad ve- technologií. Celkové náklady na nové osvětlení byly 800 tisíc korun 
řejnosti. Trénují zde například mladí fotbalisté z TJ Spartak. A právě a město je hradilo ze svého rozpočtu. 
na jejich žádost město nechalo na hřiště nainstalovat osvětlení, Vedle ceny za pronájem sportoviště tak bude stanovena ještě cena 
aby mohli trénovat i v pozdějších odpoledních hodinách. za hodinu osvětlení, kterou uživatelé budou muset v případě jeho 
Hrací plocha je nově osvětlená čtyřmi stožáry s lampami s pří- používání zaplatit.                     Věra Baumgartnerová

Město Chrastava v letošním roce uspělo se svou žádostí o po-
skytnutí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje na údržbu a 
obnovu drobných památek v krajině. Obnovy se tak v druhé po-
lovině roku dočkal pomník padlého vojáka, umístěný u návsi v An-
dělské Hoře. 
Pomník padlého vojáka, jehož vznik je datovaný do roku 1867,  
sestává ze žulového podstavce na základové žulové desce, na 
němž je umístěn litinový kříž s medailonem, korpusem Krista a ve 
spodní části se stojícím andělem. Restaurátorské práce spočívaly 
zejména v demontáži a repasi litinového kříže a jeho přípor, u nichž 
restaurátorský průzkum prokázal špatné osazení do podstavce. 
Kříž s medailonem a ozdobnými prvky byl ošetřen grafitovou 
barvou a částečně pozlacen. Dále došlo k obnovení všech nápisů (na 
žulovém podstavci a litinovém medailonu). Žulová základová 
deska byla opatřena chybějícími kramlemi, které byly zality do 
olova.
Celkový rozpočet akce dosahuje104.272,00 Kč. Podíl dotace z roz-
počtu Libereckého kraje činí 70 % (tj. 72.990,00 Kč), zbývající 
výdaje jsou hrazeny z rozpočtu města Chrastava.

Ing. Lenka Čermáková, ORM MěÚ Chrastava

O historii Amtsbüchlerova kříže, vztyčeného andělohorskému 
rodákovi Wenzelu Amtsbüchlerovi 18. června 1867, se můžete 
dočíst v knize Ivana Vydry:  Boží muka a pomníky jako součást 
krajiny na Chrastavsku (2014), na stranách 140  a 141.

Za zpožděnou rekonstrukci školy město vyinkasuje bezmála 5 milionů korun
Budova školy ve Školní ulici prošla před třemi lety rekonstrukcí. (integrovaný regionální operační program) z fondů Evropské unie. 
Dokončení oprav se ovšem protáhlo, a to vinou dodavatele stavby. Soud vyzval oba účastníky, tedy Město Chrastava a dodavatelskou 
Společnost Brex, spol. s.r.o. předala dokončené dílo 19. srpna 2019, firmu Brex spol. s.r.o., k uzavření dohody s tím, že navrhl snížení 
přičemž původně sjednaný termín byl 15. června 2019. Zpoždění pokuty na polovinu. Zastupitelstvo města schválilo na zářijovém 
tak činilo celých 65 dní. Ve smlouvě o dílo byla pro tento případ zasedání tři alternativy pro uzavření soudního smíru. Uhrazení 
sjednána smluvní pokuta ve výši 0,2% z celkové ceny díla vč. DPH za částky 4 831 868 Kč v pěti ročních splátkách, uhrazení částky ve 
každý i započatý den prodlení. Spolu se smluvní pokutou ve výši 39 výši 4  200 000 Kč  ve  třech ročních splátkách nebo uhrazení částky 
tisíc Kč účtovanou z důvodu neodstranění vad a nedodělků ve 4 000 000 Kč neprodleně v jedné splátce. Společnost Brex se roz-
sjednaném termínu,vyšplhala celková částka, kterou měl doda- hodla pro první variantu. 
vatel městu uhradit na 9 663 736, 98 korun. Dne 24. října 2022 soud pravomocně rozhodl o schválení smíru, 
Město proto přistoupilo k vymáhání pokuty, s vědomím, že soud přičemž konečná dohoda zní, že společnost Brex uhradí Městu 
může tuto částku snížit, případně zcela zrušit. Povinnost vymáhat Chrastava částku 4 831 868 Kč v pěti ročních splátkách. První 
tuto pokutu stanovuje městu smlouva o poskytnutí dotace, kterou splátka musí být zaplacena do tří dnů od nabytí právní moci 
získalo na rekonstrukci školy z celostátního programu IROP usnesení.                                                                      Věra Baumgartnerová
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Halloween v Chrastavě

Vánoční výstava a výstava betlémůMirčina sbírka

Přestože venkovní teploty 31. října ukazovaly spíš na babí léto, než 
pravý podzim, v Centru volnočasových aktivit v Chrastavě vládla 
Halloweenská atmosféra. Konaly se tu oblíbené Halloweenské 
dílny. Hlavním bodem programu bylo dlabání dání, kterých bylo 
připravených bezmála šedesát. Do dlabání se s vervou pustily nejen 
děti, ale i jejich rodiče a prarodiče. Po urputném dlabání a 
vykrajování se začaly rýsovat první strašidelné dýňové obličeje. To 
už se sálem začala linout vůně dýňové polévky, kterou každý 
zájemce mohl ochutnat. A zmizela stejně rychle jako připravené 
dýně. V podvečer potom bylo v kině nachystané divadelní 
představení pro děti. S Halloweenskou pohádkou přijelo 
chrastavským divákům dobře známé Divadlo Rolnička. Další ročník 
Hallowenského odpoledne se vydařil a už se těšíme na příští rok!

Věra Baumgartnerová

Ve čtvrtek 24. listopadu byla v Městské galerii Chrastava zahájena 
tradiční vánoční výstava a výstava betlémů. Prezentuje vánoční 
zvyky a tradice, vánoční dekorace, práce dětí z chrastavských škol a 
mnoho betlémů nejrůznějších typů. Betlémy jsou z velké části 
majetkem galerie, jiné jsou zapůjčené pro výstavu od soukromníků. 
Slavnostní vernisáž svým vystoupením obohatili žáci Hudebních 
kurzů Chrastava, kteří tematicky zahráli vánoční melodie. Jedná se 
o prodejní výstavu, její součástí je také prodej rukodělných výrobků, 
jejichž zakoupením lidé podpoří Charitu Chrastava, sdružení 
Tulipan a Azyl pes Krásný Les. Výstava potrvá do 6. ledna 2023. 

Věra Baumgartnerová

Již pátým rokem proběhla sbírka pro děti s onkologickým 
onemocněním. Nejedná se o finanční sbírku, ale o sbírku dárků pro 
děti do nemocnice Motol na onkologii. Tentokrát jsme vybírali a 
kupovali pastelky, fixy, omalovánky, knížky, vystřihovánky, puzzle 
a spoustu dalšího papírenského a hračkářského zboží, ale také 
drogerie, vlhčené ubrousky, sprchové gely, krémy atd. Nechyběly 
ani sladkosti pro děti a pro rodiče malých pacientů káva a čaj. Rády 
jsme se do této sbírky opět znovu zapojily a oslovily jsme spoustu 
dalších lidí, kteří v dnešní těžké době, kdy mají sami spoustu 
starostí, se rádi k nám připojili a za to jim patří velké díky,  jmenovitě 
to byli:
Slukovi,N.Drahokoupilová,Bétel bistro, Z.Hanková a M.Hruš-
ka+Míša, I.Georgievski, Městská policie Chrastava, Marxovi, 
Neprašovi, R.Šeflová, L.Husáková, M.Karásková, B.Voktová, Vidovi, 
H.Matoušová, J.Kubec, Matuškovičovi ml., Truhlářství Matuškovič, 
L.aJ.Žďárských, V.Sláčalová,Loudovi,  Řehákovi,Hosovi,  
Kaprálkovi,Válkovi, J.a B.Čermákovi, zastupitelé města za politické 
hnutí OMMO, A.Vetešníková s rodinou, Z.Ortová s rodinou, kolektiv 
Mega knihy, L.Jungová, B.Podlipná, K.Krouská a stavební odbor 
MěÚ Hrádek nad Nisou, I.Prokopová, J.Novák, J.Doležal, 
V.Benešová, J.Pelcová, Sehnoutkovi, P.Tencerová a J.Doležal,  
I.Vokurková, nohejbalisté Spartak Chrastava a další dárci.
Doufáme,že dárky udělají dětem radost a vykouzlí jim malý úsměv 
na tváři. A v  příštím roce se budeme znovu těšit a rádi se všichni 
opět do sbírky zapojíme.
Všem dětem přejeme hodně zdraví,rodičům hodně sil a dárcům 
ještě jednou velký dík a jsme rády, že Vás máme.
                                                      Klára Sehnoutková a Vendula Benešová
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Třídní akce 8.B – Laser Game Beseda 9.C s panem Janem Šolcem
Poslední říjnové odpoledne jsme se se šestnácti žáky 8.B vydali do 
Babylonu v Liberci, zahrát si populární a velmi oblíbenou laser 
game. Většina z žáků měla s touto hrou již nějakou zkušenost, pro 
pár jedinců to však bylo poprvé. Naštěstí si žáci mezi sebou 
vysvětlili pravidla po cestě do Liberce a při vstupu do podzemí už 
byli připraveni na to, co je čeká. Rozdělili se na 4 týmy, které si proti 
sobě zahráli dvě hry po 15 minutách. Ve chvíli, kdy zrovna nehráli 
laser game, se utkali ve stolním fotbálku nebo soutěžili, kdo nahází 
více bodů do basketbalového koše. Velice rychle to uteklo, žáci 
podali skvělé výkony a spokojeně se po dvou hodinách vydali na 
autobus zpět domů.

Dne 16.9.  žáci 9.C uspořádali besedu s panem Janem Šolcem, 
občanským aktivistou, filozofem a bývalým vysokoškolským 
učitelem.   Žáci zde měli možnost pohovořit s velmi zajímavou 
osobností, která se ochotně podělila o své životní příběhy a 
zkušenosti. Žáky zaujalo vyprávění o působení pana Šolce na 
Pražském hradě,  kde pracoval coby poradce bývalého prezidenta 
Václava Havla. Poutavé bylo i líčení prvního setkání pana Šolce s 
panem Havlem za dramatických událostí srpna 1968 na Benešově 
náměstí v Liberci. Všechny povídání přivedlo k zamyšlení nad 
pojmy jako např. statečnost, odvaha, hrdinství či smysl života. 
Beseda se uskutečnila v příjemném prostředí čajovny paní Barbary 
Vítkové u autobusového nádraží v Chrastavě, která pomohla 
setkání zprostředkovat, a které tímto z celého srdce děkujeme. 
Součástí besedy bylo i bohaté občerstvení, které si žáci pro svého 
hosta připravili sami ve školní kuchyňce. 

Velechovský M., Komárek O. a Mézlová M., 9.C

Dnešní den začal šifrou. Děti ji brzy společně vyluštily – František z nečekaně mnoho, protože při každé si vždy někdo vzpomněl na 
Assisi.                                                                   další. Jenže to bychom nestihli práci. Děti pracovaly ve skupinkách 

a velmi se činily. Na chvíli se staly patronem vybraného zvířátka a Kdo byl František z Assisi, si mnozí připomněli z loňského roku, kdy 
sepisovaly jeho potřeby. Běhaly po chodbě a hledaly obrázky, aby jsme na jeho počest slavili Den zvířat. Tehdy jsme si slíbili, že si 
mohly sestavit rčení Jaký pán – takový pes. Počítaly, kolik piškotů tento den zase zopakujeme. Děti se připravily velmi důkladně, ve 
zbaštili cestou labyrintem Alík a Bentřídě se nám sešla morčátka, křeček a strašilky. Všichni si přinesli 

svého oblíbeného plyšáka, někteří i několik. Objevily se i fotografie Dnešní Den zvířat jsme zakončili zcela nečekaně. Děti z okna za-
zvířat, která nebylo možné do třídy přinést. A někteří přišli dokonce hlédly  černou  chundelatou  veverku,  která  šplhala  po  stromech 
v masce a kostýmu. Celé dopoledne jsme si o zvířátkách vyprávěli, v parčíku před školou. Asi si společně s námi užívala svůj svátek.                                                                       
vzpomínali jsme, co se nám s nimi přihodilo. Těch příhod bylo    

Den zvířat ve IV. B

Informace z chrastavských škol

V. Kollmannová
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Florbalový harmonizační víkend

Harmonizační dny šestých ročníků

Halloween ve IV.B

Návštěva iQlandie třídy 7.C a 7.D

Kromě pravidelných tréninků je pro nás stejně důležité trávení 
volného času mimo tělocvičnu, kde se mohou hráčky poznat i z jiné 
stránky než jen té sportovní. Posilujeme tím lidské vlastnosti v 
jiných podmínkách, jako jsou přátelství, samostatnost, ohledu-
plnost a tolerance.
Naší takovou osvědčenou základnou pro rozvoj mezilidských 
vztahů se stala chata AHOJ v nedalekém Bedřichově.  Je v ní dost 
místa pro celý florbalový tým, zaplatitelný pronájem, lokalita 
bohatá na turistické cíle a zajímavosti…no prostě srdcová 
záležitost. Má ovšem i vadu na kráse, a tou je, že jí chybí prostor k 
prověřování teoretických florbalových poznatků. Myslíme tím 
tělocvičnu samozřejmě. 
Přistoupíme-li již konkrétněji ke zhodnocení letošního říjnového 
víkendu, můžeme s určitostí a za všechny zúčastněné říci, že byl 
krátký.  Pokud se na tom shodnou všichni členové zájezdu, je to pro 
nás velmi příjemná a ceněná zpětná vazba.
Na závěr moc děkuji všem doprovázejícím florbalovým kolegům za 
dobrovolné zapojení, pracovní nasazení a vynaložené úsilí. 
Rodičům děkujeme za spolehlivost a důvěru. No a našim 
svěřenkyním přejeme do budoucna správnou motivaci, chuť 
zažívat společné zážitky a florbalovou výdrž…
          Hela, Pepa a Sonka Šťastní, Monča Zubrová, Petra Chotěnovská 

7. - 9. 9. 2022, rekreační areál Železnice u Jičína
Vyučující: Veronika Povýšilová, Dušan Ramírez, Monika Šulcová, 
Petra Burešová, Pavlína Kuderová, Helena Kačenová
Stalo se tradicí, že začátek školního roku tráví žáci šestých tříd na 
harmonizačních dnech. Letošní ročník proběhl pět v tradičním 
duchu v krásné krajině poblíž města Jičína, v rekreačním areálu 
Železnice. Za dobrodružstvím vyrazilo 75 žáků a 6 vyučujících. 
Po příjezdu jsme se ubytovali a následoval bohatý program. 
Nejprve jsme vyvolávali Selušu, boha počasí v Českém ráji a přáli si, 
aby nám svítilo sluníčko. To se nám letos vydařilo dobře. Sluníčko 
svítilo, občas nám spadlo i pár kapek, ale přesto můžeme říci, že 
počasí bylo příjemné. Poté žáci projevili týmového ducha v 
aktivitách bez mluvení, založené na spolupráci v týmu a jeho řízení. 
Následovala „podpisovka“, kde se dozvěděli mnohé o svých 
spolužácích. Aktivita po poledním klidu se již odehrávala v blízkém 
lese, kde jsme procvičili paměť při hře Limeriky. Den jsme zakončili 
posezením u táboráku, opečením buřtů a zpěvem táborových písní. 
Na vše nám krásně zářil měsíc v úplňku.
Druhý den dopoledne jsme si zasportovali při týmové aktivitě 
„znělky“. Úkolem týmů bylo poznat k jakému seriálu či filmu patří 
daná ukázka.Před obědem jsme ještě hravě zvládli vyfotit nápis 
každé třídy, který byl poskládán z vlastních těl. Odpoledne se nám 
zlehka zhoršilo počasí a tak jsme v jídelně vyráběli klíče z drátků, 
které symbolizují otevření si druhého stupně naší školy a které 
budou mít žáci vystavené ve své třídě a budou je tak provázet až do 
devátého ročníku. Večerní čas patřil tradičně diskotéce. Nechyběla 
ani noční hra, při které děti prošly rituálem a byl jim slavnostně 
předán jejich vyrobený klíč, kterým si otevřely pomyslnou bránu na 
druhý stupeň. 
Byl pátek, poslední den pobytu. Dopoledne si děti vyrobily obálky, 
do kterých jim spolužáci mohli vhazovat pozitivní a pěkné vzkazy. 
Ty pak dostaly při odjezdu domů. A před obědem jsme si ještě stihli 
vyzkoušet netradiční hry - ringo, padák a smyce. Autobus přijel na 
čas a my lehce po druhé hodině odpolední přijeli zpět do Chrastavy. 
Na žáky čekali rodiče, kteří se těšili na vyprávění dojmů svých dětí. 
Celý pobyt a aktivity probíhaly v přátelském duchu, za což všem 
zúčastněným žákům děkujeme, a přejme si, aby jim týmový duch a 
krásná atmosféra vydržely až do doby, kdy se budou loučit na konci 
devátého ročníku.

Halloween. Svátek, který jedni zavrhují, ale druzí jej milují. Mezi ty 
druhé patří samozřejmě děti. A co bychom pro děti neudělali. Takže 
děti ze IV. B si přišly ve strašidelných kostýmech užít tento svátek 
do školy.
Děti řešily halloweenské úkoly, při kterých si zopakovaly látku z 
českého jazyka i matematiky. Také skládaly tematické obrázky a 
přiřazovaly k nim názvy. Vše probíhalo formou skupinové práce, 
aby se zároveň posilovalo pozitivní klima ve třídě. 
Každý podobný projektový den vždy velmi rychle uteče, a ani 
tentokrát tomu nebylo jinak.                                           Vl. Kollmannová

 V pátek dne 14. října vyrazily třídy 7. C a 7. D do liberecké iQLANDIE, 
kde měly možnost zhlédnout program „Matematika v praktickém 
životě.“ V loňském školním roce byl podobný program zrušen kvůli 
covidovým opatřením, bylo to tedy po dlouhé době, kdy si děti mo-
hly zažít matematiku jinak než ve škole. 
Vyrazili jsme vlakem v ranních hodinách z Chrastavy do Liberce a již 
kolem půl deváté jsme stáli před budovou iQLANDIE.  Samotný 
program začal v devět hodin, kdy se nás ujala lektorka, která nás 
prováděla celým programem. Dovedla nás do oddělení 
Matematika a tam nás usadila před dataprojektor. Děti bedlivě 
poslouchaly a občas byly vyvolány, aby vyřešily nějaký úkol týkající 
se matematiky. Vše bylo vytvořeno prakticky, a tak jim ani 
nepřipadlo, že se jedná o matematiku. Součástí úkolů byla 
představivost, objem těles, převádění jednotek, římská čísla atd. 
    Po této přednášce dostaly děti do skupin pracovní list, v němž si 
měly možnost prakticky vyzkoušet úlohy na různých exponátech. 
Jednalo se o objem těles, převody jednotek, spirograf, teselace, 
tangramy, geoboard, sítě těles, historie matematiky, stavění 
kostiček, arabská a římská čísla. 
     Následovala kontrola společných výsledků. Některá skupinka to 
zvládla vše, některé děti tam měly menší nedostatky. Po 
vyhodnocení pracovních listů byla krátká přestávka, aby děti 
načerpaly síly na další aktivitu. Poté následovala kvíz s 
bonusovými otázkami, kde konečně mohly využít svůj mobil a kvíz 
vypracovaly. Jednalo se opět o zábavné otázky, které nedělaly 
dětem větší problém. V některých případech  předvedly děti 
stoprocentní výkon. Některé úkoly se daly jednoduše tipnout, a tak 
nebylo těžké se dostat k dobrým výsledkům. 
     Na závěr programu bylo zhodnocení a zpětná vazba. Poté jsme 
měli ještě čas si prohlédnout i jiné expozice v iQLANDII  a že jich tam 
opravdu není málo. Děti se rozprchly do různých pater a zkoušely 
všechny možné expozice, které zaujmou nejen děti, ale i dospělé. 
Tato akce se opravdu vyvedla. Děti si odnesly plno nových 
poznatků a také nevšední zážitky.
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Laser Game 7.A

Palma – postrach pralesa Malá školní superstar

Reprezantace florbalového oddílu

Sokolnické ukázky výcviku dravých ptáků

V úterý 18.10. jsme po vyučování společně vyrazili do libereckého 
Babylonu na naši první letošní třídní akci. Dohromady se nás sešlo 

čtrnáct a moc jsme si to užili. Nejprve jsme hráli všichni proti 
všem a poté týmové souboje.

 laser game / zábavné srandovní / bojuje se / schovává se

střílí se / velice dobrá pohybová hra /  pistole

      (Bušanská K., Junková K. 7.A)

V pátek 11.11. jsme odjeli vlakem do Hejnic, kde pro nás Středisko 
ekologické výchovy  Libereckého  kraje  Střevlík připravilo program 
s názvem „Palma – postrach pralesa”. 

Dozvěděli jsme se mnoho zajímavostí a zahráli si simulační hru o 
životě na indonézském ostrově Borneo. Je smutné, že kvůli naší 
chamtivosti ročně umře cca 5000 orangutanů a ubydou pralesy. Je 
na čase si uvědomit, co si kupujeme a jestli to opravdu 
potřebujeme. Asi 50 % výrobků v supermarketech tvoří výrobky 
obsahující palmový olej. O tom všem byla naše přednáška. 

Palmový olej neškodí jen přírodě, ale i našemu tělu. Stojí za to 
koupit si třeba nutelu? 

Přemýšlejme o tom, co kupujeme!

B. Schmidová, K. Straková 7.A

Po dvouleté covidové pauze jsme mohli opět obnovit tradici pě-
vecké soutěže Malá školní superstar. Bylo znát, jak dětem podobné 
aktivity chyběly, protože se jich do školního finále prozpívalo více 
než čtyřicet. Soutěž probíhala v sále CVA, jinak bychom se všichni 
do učebny hudební výchovy ani nevešli. Na začátku jsme využili 
digitální projekce a celý sál včetně diváků se zapojil do tleskání, 
pleskání, luskání a dupání, a takto doprovázeli známou 

Vl. Kollmannová

We Will 
Rock You od kapely Queen. Tím se uvolnila atmosféra a ze sou-
těžících snad alespoň trochu spadla tréma. Pak už se soutěžilo. 
Zpěváky uváděl Vojta Hajna ze 4. B. Zpívali jak sólisté, tak i skupinky 
zpěváků. Někteří měli dokonce nacvičenou choreografii a nechy-
běly ani stylové kostýmy. Vše bedlivě sledovala porota, která 
rozhodla o konečném pořadí soutěžících.  Do pěveckého odpoledne 
jsme zařadili i oblíbené karaoke a bylo znát, jak děti rády zpívají a 
jak si zpěv opravdu užívají.                                                

Sokolník Alexandr Vrága přijal naše pozvání a přivezl s sebou z 
Polesí do naší školní družiny své chráněnce sokola stěhovavého, 
káně harrisova a káně lesní, krkavce, orla stepního a také sovu 
pálenou. Předvedl dětem i nám nezapomenutelný zážitek s těmito 
svými opeřenými masožravci. 
Sokolnictví je jedním z nejstarších vztahů mezi člověkem a 
dravcem, které trvá více než 4000 let. Od roku 2010 je tato tradiční 
aktivita lovu pomocí cvičených dravých ptáků na seznamu 
nehmotného dědictví Organizace Spojených národů pro výchovu, 
vědu a kulturu UNESCO. 
Sokolnická ukázka s dravými ptáky byla doprovázena skvělým 
komentářem, který byl zábavný, vzdělávací a informativní.
Přesvědčili jsme se, že tito ptáci jsou nejen krásní na rukavici nebo 
posedech, ale především ve vzduchu, kde jsou opravdovými králi 
oblohy.
Děkujeme Sašovi, Ivanovi, Evženovi a celé jeho družině

Školní družina

Každoročně probíhají sportovní soutěže, do kterých se mohou 
školy zapojit. Pravidelně se děti účastní florbalu, fotbalu či 
miniházené. Tím, že tyto sporty nejsou individuální nýbrž 
kolektivní, závisí postup či výhra onoho určeného dne na mnoha 
faktorech jako jsou například podmínky přípravy, čili tréninky, 
zkušenosti, věk, nálada, týmový duch a v neposlední řadě i štěstí. 
Naši družinoví sportovci se v pátek zúčastnili okresního 
florbalového školního kola a nově jsme se letos zapojili do ligy 
volného času, která proběhla v neděli. 
Bohužel nám ani to štěstí nepomohlo k postupu či výhře. Nicméně 
musíme zhodnotit, že podmínky zápasů nebyli vždy rovnocenné. 
To ale až někdy příště...
Důležité je, co si z takové prohry vlastně odneseme a jak s tím do 
budoucna budeme pracovat. Velice nám pomohla zpětná vazba od 
jiných zúčastněných trenérů, názory rodičů, ale hlavně od našich 
samotných hráčů. Rozhodně se chceme poučit a uděláme vše 
proto, abychom do přípravy dalšího turnaje dali maximum.
Na závěr musíme účastníky obou dnů moc a moc pochválit. Přes 
řadu překážek a nelehkých situací ustáli všechny výzvy, situaci 
zvládli statečně a všem, co se ptají vždy jen na výsledek a nikoli 
cestu a okolnosti k němu vzkazujeme, že reprezentovali školu a 
město se ctí, hrdostí, slušností a odvahou a my jsme na ně patřičně 
pyšní... 
                                                  Monča Zubrová, Viki Váňová, Hela Šťastná
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Všichni opět spolu

Vycházka na farmu ke koníkům

Výlet na Oybin 6.A – sobota 15. 10. 2022

Harmonizační den prvních tříd mohl letos opět proběhnout bez čerstvou znalost prvních písmen, která vyhledávali nebo kreslili 
omezení. A tak se v tělocvičně školy 4. 10. 2022 sešly všechny tři obrázky  k  počátečním  písmenům.  Došlo  i  na  matematickou hru 
třídy prvňáčků. Paní učitelky si pro ně připravily program plný s tvořením skupin podle určeného počtu. 
soutěží, her a zábavy. Vymezený čas nám rychle utíkal, ale byla radost sledovat ty 
Na úvod se předvedla každá třída s nacvičenou písničkou. Další úkol nadšené, soustředěné a radostné tváře všech soutěžících. 
prověřil znalost geometrických tvarů, ale hlavně schopnost dětí Zasloužili si odměnu nejen za správné plnění úkolů, ale i za pěkné 
spolupracovat a podílet se na společném úkolu. Po rozlosování chování a ochotnou spolupráci, což byl záměr této stmelovací akce.
pracovali žáci ve smíšených skupinách, aby měli příležitost poznat 
se i s kamarády z jiných tříd. V hlavních aktivitách uplatnili školáčci        Paní učitelky 1. tříd

Podzimní dny lákají k pěkným vycházkám. 
Naše třída 2.A  se sešla před školou v pondělí 31.10.2022 a brzy po 
obědě se vydala na farmu Vysoká v Chrastavě. Krásné slunečné 
počasí nám přálo i ve stájích, kde jsme měli zamluvenou prohlídku. 
Hned první koníček děti zaujal, na farmě dostala jméno Babička a 
žije tam 27 let.
Venkovní výběhy si děti prohlédly se zájmem a měly možnost 
koníčky si pohladit. Pozorní posluchači se dozvěděli spoustu 
zajímavého o chovu a životě koní.
Pak přišly na řadu pamlsky pro koníky, mrkve, suchý chléb, jablka.
Největším zážitkem pro všechny děti i paní učitelku byl návrat koní-
ků z venkovních ohrad do stájí. Tato chvíle a pocit, mít tak obrovské 
zvíře blízko u sebe,  je neopakovatelná.
Dětem náleží pochvala za pěkné chování, které si určitě zvířata 
zaslouží.                                       třídní učitelka  Ivana Pospíšková a děti

I přes nepřízeň počasí jsme se v sobotu ráno vydali vlakem směr 
Žitava, kde jsme přestoupili na historický parní vlak. Díky paní 
učitelce Kačenové, která nám zařídila rezervaci, jsme téměř celou 
cestu měli celý jeden vagon sami pro sebe. I když to v jednu chvíli 
vypadalo, že se sluníčko prodere mezi mraky, nakonec se tak ne-
stalo a s malými přestávkami nám mrholilo celý den. 
To nás však neodradilo, a když jsme dojeli do lázeňského městečka 
Oybin, vyrazili jsme vstříc poznávání. Vylezli jsme na vrcholek skály 
nad nádražím, kde se nachází zbytky hradu. Od paní učitelky jsme 
se dozvěděli, že se na jeho výstavbě podílel i náš panovník Karel IV. 
Probádali  jsme postupně všechny jeho části – bývalý Císařský 
dům, márnici, zbytky katedrály. Z vyhlídek moc vidět nebylo, pro-
tože jsme byli neustále obklopeni mlhou. Působilo to až tajemně. 
Výlet jsme si zpestřili občerstvením v restauraci na hradě a na 
závěr výbornou zmrzlinou v podhradí.             žáci 6.A + paní učitelky
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Žákovský parlament - 1. zasedání 14. 11. 2022

Příběhy našich sousedů dorazily do Chrastavy

Zprávičky z vítkovské školičky

V letošním školním roce jsme po covidové pandemii konečně mohli ředitel Aleš Trpišovský, který žákům vyjádřil svou podporu. Ocenil, 
obnovit činnost žákovského parlamentu. V pondělí 14. listopadu se že se žáci dobrovolně ujali tak zodpovědné funkce a popřál jim 
konala první schůzka „parlamenťáků“, které se zúčastnilo 43 žáků mnoho úspěchů. Jsme velice rádi, že tolik žáků má chuť společně 
napříč ročníky od 3. do 9. tříd. Za každou třídu byli zvoleni dva pracovat na klimatu naší školy. Další akce v rámci parlamentu je 
zástupci, kterým třída, většinou prostřednictvím voleb, vyslovila naplánována na konec listopadu, kdy nás čeká NOČNÍ ZASEDÁNÍ 
svou důvěru. V pondělí na prvním zasedání žáci otiskem svého spojené s přespáním ve škole. Těšíme se na nové nápady a podněty 
prstu přísahali, že budou svou funkci vykonávat zodpovědně dle k chodu naší školy z řad jejich žáků.
nejlepšího vědomí a svědomí. Zasedání se zúčastnil také pan Koordinátorky školního parlamentu

Pětice žáků devátého ročníku naší základní školy v Chrastavě se organizátor Chrastavské šlápoty pan Jan Horáček, který letos 
rozhodla podílet na celostátním projektu Příběhy našich sousedů, oslaví své 89. narozeniny.
jejž organizuje nezisková organizace Post Bellum. Projekt se snaží Výsledná práce bude uchována v archivech společnosti Post 
uchovat vzpomínky a životní příběhy lidí, kteří již něco prožili a mají Bellum a na www.pribehynasichsousedu.cz
o čem vyprávět. Pro premiéru se ukázal jako vhodný kandidát Tímto děkujeme městu Chrastava za iniciování a financování 
spoluzakladatel Klubu českých turistů v Chrastavě a dlouholetý projektu.                                            Velechovský, Chmelík, Komárek,9.C

Dva měsíce prázdnin utekly jako voda. Někteří z nás u vody určitě weenská výuka. Od rána na děti čekala spousta kouzelných a ta-
byli, ať už u velké slané nebo jiné. Někteří z nás zažili spousty jemných úkolů v jednotlivých předmětech, dlabání dýní, kostlivcův 
dobrodružství a získali nové kamarády. A doufáme, že všichni jsme tanec a výroba tradičního kouzelného elixíru. Dětičky z mateřské 
načerpali nové síly, abychom tento školní rok opět měli energii na školky se také proměnily v kouzelné bytosti a ke školákům se 
společné zážitky se spolužáky. První školní den letos připadl na přidaly. Celé dopoledne zakončila přehlídka kostýmů a diskotéka!
čtvrtek 1. 9. 2022. Přibyli noví spolužáci – prvňáčci. Nejen ty, ale A listopad nezůstává pozadu. Hned ve čtvrtek 3. listopadu pro-
všechny ostatní děti, přišli přivítat do Vítkovské školičky pan běhlo v rámci turistického kroužku odpoledne plné pokusů. Děti si 
starosta Michael Canov a paní místostarostka Zita Václavíková. A vyzkoušely pokusy z dostupných materiálů a hodnotily, který je 
nepřišli s prázdnou, přinesli dárky, kterými děti moc potěšili. A noví zaujal nejvíce. Všechny pokusy se podařily a zajistily všem, dětem i 
kamarádi nepřišli jen do školy, ale také do školky. I ve školce je nás dospělým, zábavné odpoledne.
zase o pár nových tvářiček víc!
Dopoledne v sobotu 17. září město Chrastava opět oficiálně 
přivítalo nové občánky a jak je již zvykem, školáci z Vítkova si pro ně 
připravili písničky a básničky. V odpoledních hodinách patřilo 
chrastavské náměstí akci Košt vín. Celou akci zahájila cimbálová 
kapela a pomohli jí s tím naši vítkovští školáci. Ti zazpívali několik 
lidových písniček. 
V září  proběhlo  již  tradiční  spaní  ve  škole.  To  se tentokrát neslo 
v duchu celoroční hry na téma Kovbojové. Na začátku dobrodruž-
ného odpoledne kouzelný koník rozdělil žáky do tří týmů, které po 
zbytek dne plnily nejrůznější kovbojské úkoly. Děti si vyzkoušely 
rýžovat zlato, házet podkovou, jízdu na sudu. Každý si vyrobil 
vlastního koně, na kterém během soutěží a poté až do setmění 
jezdil. Došlo i na přepadení dostavníku a loupež peněz, za které si 
mohli naši kovbojové koupit v hokynářství vše potřebné na vaření 
čaje a pečení hadů z těsta. Děti se naučily rozdělávat oheň a uvařit 
si čaj z přírodních materiálů. Po opečení špekáčků jsme za do-
provodu kytar zpívali táborové písně a zahráli si několik her.
Další zářijovou akcí byl projektový den „Den jazyků“, který připadl 
na pátek 30. září, tentokrát jsme se věnovali Spojeným státům 
americkým. Po úvodním seznámení s každým státem a po zhléd-
nutí kresleného filmu o historii USA, žáci vyráběli kreslenou 
mapu.Říjen jsme začali návštěvou Základní školy v Chrastavě a 
jejich odborných učeben. V rámci projektu „Modernizace budovy ZŠ 
Chrastava“ jsme si vyjeli na výuku právě do nich. V úterý 11. 10. 
jsme si ve školních dílnách vyrobili podložku pod horký hrnec. Poté 
jsme se proběhli po novém atletickém oválu. Oběd jsme si museli 
uvařit sami. Ve skupinách jsme si připravili těstoviny s rajčatovou 
omáčkou a lívance s džemem. Po umytí nádobí jsme si ještě stačili 
pohrát na hřišti. Moc se nám návštěva líbila a těšíme se na ty příští.
Měsíc říjen byl zakončen další akcí. Pondělní 31. říjen byl úplně jiný, 
než ostatní dny. Ve vítkovské škole a školce létaly čarodějnice, 
pobíhala strašidla a spousta dalších příšer. Konala se tu hallo-

Příjemné prožití vánočních svátků,
klidný a pohodový rok 2023

přejí všem
děti, žáci a zaměstnanci

ZŠ a MŠ VÍTKOV
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5. prosinec – náměstí 1. máje                                              14 hod 13. prosinec – kostel sv. Vavřince                                          18 hod

MIKULÁŠSKÁ NADÍLKA VÁNOČNÍ KONCERT - MONIKA ABSOLONOVÁ
A ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU Vánoční koncert populární zpěvačky ve slavnostně nasví-

ceném kostele. Klavírní doprovod Ondřej Hájek. Vánoční trhy, koledy, živý Betlém, prohlídka věže radnice, 
čerti, Mikuláš, andělé... 

od 17 hodin koncert Leony Machálkové 14. prosinec – sál CVA                                                             16 hod 

VÁNOČNÍ AKADEMIE HUDEBNÍ ŠKOLY
7. prosince  –  Myslivna Vítkov                                               17 hod Koncert žáků hudební školy Chrastava.

VEČER SE STAROSTOU
Tématem budou větrné elektrárny a možnosti jejich případné 20. prosinec – kino Chrastava                                                17 hod
realizace ve Vítkově.  POHÁDKY NA VÁNOCE

Divadelní představení pro děti.
10. prosinec  –  Führichův dům                                              14 hod

VÁNOCE VE FÜHRICHOVĚ DOMĚ prosinec 2022 – 6. ledna 2023 
Řemeslné vánoční trhy, komentované prohlídky, koledy, – galerie infocentra na náměstí
prodejní stánky, výstava dětských prací, občerstvení... VÁNOČNÍ VÝSTAVA

Tradiční výstava nejen betlémů, vánoční zvyky a tradice, 
10. prosinec – tržnice u autobusového nádrží  8 – 16:30hod prodej vánočního zboží
VÁNOČNÍ PRODEJNÍ TRHY Otevřeno v době provozní doby informačního centra.

Kalendář kulturních, společenských a sportovních akcí

Společenský klub Chrastava – 12-2022
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PROGRAM KINA
Digitální městské kino Chrastava

Změna programu vyhrazena!

Prosinec 2022

Pátek 2. prosince v 17:00 hodin – HRAJEME PRO DĚTI Pátek 30. prosince v 16:30 hodin – HRAJEME PRO DĚTI
NEJVĚTŠÍ DAR – ČR – pohádka – 93 minuty – přístupný KOCOUR V BOTÁCH: POSLEDNÍ PŘÁNÍ – USA – animovaný 
Pohádka Největší dar je doslova a do písmene boží. Osudy své- – 101 minuta – české znění – přístupný
rázných obyvatel malé valašské vísky se v ní totiž protnou s pra- Do kin se vrací jeden z nejoblíbenějších hrdinů z pohádek o 
starými slovanskými bohy jako je Perun, Radegast nebo Černo- Shrekovi. Má ten nejroztomilejší kukuč, před alkoholem dává 
bog. Bohyně zimy Morena nechce předat žezlo nad světem jarní přednost mléku a jako šermíř je přímo geniální. Kocour v botách 
Vesně a lidé s bohy musí spojit své síly, aby se společně pokusili si bude v pohádkové dobrodružné jízdě plnit poslední přání.
dát věci do pořádku.           Vstupné: 120 Kč                

Pátek 2. prosince v 19:00 hodin Pátek 30. prosince v 18:30 hodin
A PAK PŘIŠLA LÁSKA... – ČR – komedie, drama – 87 minut WHITNEY HOUSTON: I WANNA DANCE WITH SOMEBODY 
– přístupný od 12 let – USA – hudební, životopisný, drama – 140 minut – české titulky 
Psycholožka Kristýna (Pavla Tomicová) zoufale hledá lásku a – nevhodné do 12 let
štěstí. Rozhodne se, proto odjet se svou dospělou dcerou Sárou Snímek Whitney Houston: I Wanna Dance withSomebody je osla-
(Sára Venclovská) na ozdravný víkend za kartářkou Zdenou (Te- vou jedinečné a nezapomenutelné Whitney Houston. Od mladé 
reza Hofová). Skrze pochybné rodové léčení a výklady karet zjistí gospelové sboristky z New Jersey až po jednu z nejprodávaněj-
víc nejen o svém problematickém vztahu k okolí, ale i ke své dce- ších a nejoceňovanějších umělkyň všech dob – taková je inspira-
ři a sobě samotné. Přijde na konci uzdravování konečně i láska?    tivní, dojemná a emocionální cesta životem a kariérou Whitney 

                                                                                Vstupné: 120 Kč Houston, kterou si diváci mohou na filmovém plátně vychutnat 
zároveň s velkolepými vystoupeními a soundtrackem nejoblíbe-
nějších hitů této hudební ikony.               Vstupné: 130 KčPátek 9. prosince v 17:00 hodin – HRAJEME PRO DĚTI

MIKULÁŠOVY PATÁLIE: JAK TO CELÉ ZAČALO – Francie 
animovaný – české znění – přístupný
Patálie malého Mikuláše, od rvaček na školním dvoře až po do-
brodružství na letním táboře, si v průběhu let zamilovaly více 
než čtyři generace dětí i dospělých po celém světě. Oblíbená po-
stavička nyní poprvé ožívá v původní ilustraci Sempého v animo-
vaném filmu pro celou rodinu. Vzniká tak svěží a zábavný sní-
mek, citlivě kombinující příhody rozpustilého školáka s osudy 
jeho dvou tvůrců, spisovatele Reného Goscinnyho a ilustrátora 
Jeana-Jacquese Sempého, kterým v českém znění propůjčili 
hlasy Ondřej G. Brzobohatý a Ondřej Brousek.

Pátek 9. prosince v 19:00 hodin
ŠÍLENÁ NOC – USA – akční komedie – české titulky – 111 minut 
– přístupný od 15 let
Štědrý večer. Pro partu zločinců ideální čas na přepadení nechut-
ně bohaté rodiny a provětrání jejího sejfu. Ve svém plánu však 
nepočítali s velmi nepravděpodobným vousatým hrdinou, který 
komínem  přinese  dárky…  Šílená  noc  je  drsná  akční  komedie 
z dílny producentů Johna Wicka.           Vstupné: 140 Kč

Pátek 16. prosince v 17:00 hodin
AVATAR: THE WAY OF WATER – USA – fantasy, dobrodružný 

– české znění – 190 minut – přístupný
Po deseti letech se znovu setkáváme s Jackem Sully, Neytiri a 
jejich dětmi, kteří stále bojují za to, aby se udrželi v bezpečí a 
naživu.                                                                Vstupné: 150 Kč

Vstupné: 140 Kč, děti do 15 let – 120 Kč

Vstupné: 120 Kč, děti do 15 let – 80 Kč

ZAMĚSTNANCI KINA

PŘEJÍ VŠEM NAŠIM DIVÁKŮM

 KRÁSNÉ PROŽITÍ VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ 

A V NOVÉM ROCE DOSTATEK ČASU

K NÁVŠTĚVĚ NAŠEHO KINA
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Štěpán Javůrek: Ladislav Špaček:

SUDETSKÝ DŮM DĚDEČKU, VYPRÁVĚJ
Je léto 1945, krátce po válce. Mnohé české rodiny míří do Sudet, aby O VÁNOCÍCH
zde zabraly domy po odcházejících Němcích. Jiří a Marie Smolíkovi, Knížka Dědečku, vyprávěj o Vánocích je volným pokračováním 
společně se synem Františkem, dorazí s celým svým skromným série knih pro děti Dědečku, vyprávěj. Tentokrát se s Viktorkou a 
majetkem do podhorské vsi Glasendorf. Tady úřaduje krutý a laskavým dědečkem dostáváme do adventního času a při-
cynický národní správce a člen rudé gardy Vojtěch Tomeček. Svým pravujeme se na nejkrásnější svátky roku – na Vánoce. Ti nejmenší 
žoviálním a podlézavým způsobem nabízí rodině krásný sudetský milují tajuplné legendy, jsou okouzleni rozzářeným vánočním 
dům. Dům Smolíkovi okamžitě nadchne, má jen jeden nedostatek. stromečkem, vnímají vážnost štědrovečerní večeře, baví je vánoční 
Dosud v něm žije původní německá rodina, která čeká na odsun. zvyky a netrpělivě se těší na dárky, které jim Ježíšek přinese. Dě-
Všichni se tak musejí načas naučit žít ve společné domácnosti. deček Viktorce vypráví o původu vánočních svátků, o tom, jak se 
Jedni, kteří jsou zde novými pány, ale musejí trpět staré obyvatele slavily dříve, kde se vzaly všechny zvyky a tradice, jako je adventní 
domu. A druzí, kteří zde žili celý život, ale teď jsou tu vlastně cizí. A v věnec a dopis Ježíškovi, vánoční stromeček a nadílka, kapři a 
pozadí toho všeho se objevují staré křivdy a rány, které způsobila cukroví, zlaté prasátko a první hvězda na obloze. Viktorka se učí 
válka... připravovat slavnostní večeři a náležitě stolovat. Dědeček jí 
Nicholas Sparks: PŘÁNÍ vypráví staré příběhy a pověsti a vede ji k lásce k lidem, k rodině i ke 

zvířátkům. Román, který vypráví příběh o trvalém dědictví první lásky a 
rozhodnutích, která pronásledují už navždy. Maggie Dawesová je 
spolumajitelkou galerie v New Yorku a je také uznávanou foto-
grafkou. Do jejího života však zcela nečekaně zasáhne zákeřná 
nemoc – rakovina. Maggie nemoc postupně začíná čím dál tím více 
oslabovat, a tak se rozhodne přijmout pomoc. Mark, mladý 
asistent, kterého do galerie přijme, je jí i příjemným společníkem o 
vá-nočních svátcích, které by jinak strávila v osamění. Při 
společných rozhovorech Maggie svěří Markovi příběh jiných Vánoc 
– těch, které ve svých 16. letech prožila v Ocracoke. Proč byla 
Maggie v Ocracoke a kdo je vlastně ve skutečnosti Mark? Nový 
román Nicholase Sparkse vás naprosto pohltí.

Jitka Ludvíková:

POSLEDNÍ POZDRAV
Vypadalo to na poklidnou dovolenou a kapitán Baloun už věřil, že 
se ukouše nudou. Kdosi z místních mu však připomněl starý 
policejní pomníček a kapitán se pouští do pátrání na vlastní pěst. 
Brzy zjišťuje, že tehdy šlo o víc než o zpackané vyšetřování a někdo 
musel vrahovi pomáhat. Šťourání v minulosti se nevyplácí ani 
spisovatelce Monice Hrubešové. Staré mrtvoly přitahují nové a 
kapitán Baloun musí objasnit, zda spolu vraždy souvisí. Je třeba 
najít vraha dřív, než zemře další člověk. Bude štěstí i tentokrát stát 
na straně vraha jako před lety, nebo to bude další Balounův 
úspěšný případ?

Novinky z městské knihovny

VÝROČÍ  MĚSÍCE

Jaroslava Havlíčka. V roce 1909 se stal redaktorem nově vzniklého JOSEF  LADA  (17. 12. 1887 – 14. 12. 1957)
časopisu Karikatury. Rok nato podnikl dvě cesty do Německého - malíř, ilustrátor, jevištní výtvarník, karikaturista a spisovatel, 
císařství a byl poprvé otištěn v zahraničním periodiku – italském scénograf a autor moderních pohádek pro děti, obrazů a okolo 15 
humoristickém časopise Pasquino.tisíc ilustrací.

Narodil se hrusickému ševci Josefu Ladovi a jeho manželce Alžbětě, 
rozené Janovské jako nejmladší ze čtyř dětí. Měl o sedmnáct let 
staršího bratra Františka a sestry Antonii a Marii. Přestože řada 
předků z rodu Ladů byla v Hrusicích rychtáři, žila celá rodina v 
chalupě s jednou obytnou místností na udusané hlíně.Jako půlroční 
chlapec upadl na knejp (ševcovský nůž) a poranil si oko. Proto viděl 
jen na jedno a chybělo mu prostorové vidění, což ovlivnilo jeho 
výtvarné vyjadřování. V pěti letech nastoupil do hrusické základní 
školy. Ve škole kreslil domácí zvířata a jednoduché kresby pro 
pobavení spolužáků. Základní školu ukončil v dubnu roku 1901 a 
jako třináctiletý byl poslán rodiči do Prahy, aby se vyučil malířem -
pokojů. V těžkých podmínkách učení vydržel jen čtyři týdny, než se 
vrátil zpátky domů. Rok nato odešel opět do učení do Prahy, 
tentokrát ke knihařskému mistru Janu Karáskovi, který měl dílnu v 
Ječné ulici. Lada nadále kreslil a snažil se své kresby udat u redakcí 
časopisů. Prvního zveřejnění své tvorby se dočkal v roce 1904, kdy 
jednu kresbu tehdy šestnáctiletého Lady vydal anonymně časopis 
Máj.V roce 1906 se Josefu Ladovi podařilo na druhý pokus dostat na 
Umělecko-průmyslovou školu. Také získal svou první zakázku na 
knižní ilustraci pro knihu Pohádka o Honzíkovi a zlatovlasé Isole od 

V oblasti výtvarného umění Lada vytvořil asi 400 volných obrazů a 
okolo 15 tisíc ilustrací.

Byl po něm pojmenován asteroid 17625 Joseflada.
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Vendy Růžičková

KOMUNITNÍ CENTRUM
JEDNOTA BRATRSKÁ CHRASTAVA

B e z r u č o v a 5 0 3 – C H R A S T A V A

Přednáška Sebepoškozování a depresivní stavy u dětí rozmanitá příroda nebo vřelý vztah Tanzánců k hudbě a tanci. To, co 
Listopadová přednáška v Rodinném centru Domeček bývá tradičně provázelo celé naše vyprávění, bylo poznávání Jednoty bratrské v 
věnována rizikovému chování mládeže - již několik let nás Tanzánii a její práce. Jednota bratrská totiž není církví pouze v České 
navštěvuje ředitel společnosti MAJÁK o.p.s., Mgr. Jan Molnár, a republice, ale celosvětově, a značné zastoupení má právě v 
seznamuje rodiče s různými riziky, které specificky číhají na Tanzánii. Vyprávěli jsme tak mimo jiné o školách či nemocnicích, 
dospívající děti. Již jsme se tak několikrát věnovali problematice založených Jednotou bratrskou, které jsme v Tanzánii navštívili, i o 
návykových látek, šikany či internetové závislosti. Letošní téma tom, jak vypadají místní sbory této církve.
bylo ale nové - přednáška, která se konala 7.11., nesla neveselý Jsme vděční za každého posluchače, který se cestománie účastnil a 
název Sebepoškozování a depresivní stavy u dětí. Jedná se bohužel který tak pomohl vytvořit příjemnou atmosféru skrze pohodu, 
o téma velmi aktuální - pan lektor nás seznámil s tím, že po smích i různé zajímavé dotazy z publika.                            Petra Radová
covidové době výskyt těchto jevů stoupl několikanásobně. Jádrem 
přednášky bylo seznámení posluchačů s psychickými problémy, se 
kterými se dnešní děti často potýkají (poruchy příjmu potravy, 
úzkosti, depresivní stavy, sebepoškozování, sebevražedné jednání, 
...), ale to by bylo málo. Spolu s lektorem jsme také hledali příčiny a 
podhoubí těchto problémů, zamýšleli se nad specifiky dnešních 
dětí, doby, ve které dospívají, i nad rodinnými situacemi, kterým 
musejí čelit. Na závěr přednášky jsme také vyslechli doporučení pro 
rodiče, jak dětem výchovou pomoci se s dospíváním lépe vyrovnat. 
Jako příklad výchovných důrazů zmíním bezpodmínečné přijetí 
dítěte bez ohledu na jeho "výkony" a zároveň výchovu, která dítě 
cíleně učí vnímat i druhé lidi a neumetá mu zbytečně cestičky, ale 
otužuje ho do zvládání nástrah života. Rodiče i učitelé byli po-
vzbuzeni nevzdávat boj za vztah se svými dětmi či žáky.
Přednáška byla bohatá na informace i na náměty k přemýšlení a do 
příštího roku nám zbývá jen přemýšlet, jak podobné informace 
dostat k většímu počtu rodičů či pedagogů.                     Marie Justová

Dny se krátí, venku zima, vyrábění bylo prima!
Letošní podzim mnohé z nás překvapil velmi příjemným počasím. 
Nicméně brzké stmívání a podvečerní chlad přece jen dorazily. V 
multifunkčním sále Komunitního centra Bétel se tedy scházeli po tři 
týdny za sebou, vždy v pondělí odpoledne, rodiče s dětmi při 
vyrábění podzimních dekorací. Jako první jsme lepili ozdobu na 
podzimní okna – jablíčko z průsvitného papíru. Další týden jsme 
vyráběli krásné podzimní svícny a naposled kamarádku sovu z 
vyřazených CD. Všechna tvoření byla hojně navštěvovaná, někdy 
jsme se do sálu téměř nevešli. Děti i rodiče byli velmi šikovní a 
společný čas si opravdu užili. Podařilo se nám společně zkrátit 
dlouhé podzimní večery a můžeme se jen těšit na další vyrábění, 
tentokrát už adventní. Připravujeme ho opět pro rodiče s dětmi od 3 
let na sobotu 26. listopadu 2022 od 15 do 17 hodin. Multifunkční sál 
je i bez programu k dispozici k příjemnému posezení každé pondělí 
a středu vždy od 14.30 do 17.30 hodin. Jste srdečně zváni!

Milena Dvořáková

Jak proběhla cestománie o Tanzánii
Během středečního podvečera, 16. listopadu, jsme měli já a můj 
manžel Pavel příležitost vyprávět o naší cestě po africké zemi 
Tanzánii.
V sále se sešlo mnoho posluchačů, mezi nimiž byly zastoupeny 
všechny věkové kategorie. Postupně jsme provedli účastníky 
cestománie fotografiemi z naší cesty, na nichž jsme mohli divákům 
přiblížit život v Tanzánii tak, jak jsme jej během naší dvoutýdenní 
cesty poznali. Mluvili jsme proto o jídle, o povaze místních lidí, o 
chudobě a bohatství této země, o zdravotnictví či školství, o 
tanzanských silnicích i vnímání času, které je od našeho poněkud 
odlišné :) Dalším z témat byla také rozdílnost rolí mužů a žen, 
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Loňského roku 2021 se v ČR konalo Mistrovství světa v OB (sprinty dvě cisterny s vodou pro pití a mytí závodníků a řada „toiek“ 
Terezín, krátká trať Jizerské hory, klasika a štafety Kokořínsko). (mobilních chemických záchodů), které se v sobotu večer vyměňují 
Jeho součástí měly být i doprovodné závody pro veřejnost, ale kvůli za jiné.  A teď to nastává-vyložení materiálu a celodenní stavění 
koronavirové pandemii se v daném termínu nemohly uskutečnit. arény. V Chrastavě prý svítí slunce, ale tam je mlha a vlezlo. Kvůli 
Proto se ČSOS (Český svaz orientačních sportů) rozhodl, že v roce času přenocujeme v turistické ubytovně v Provodíně.
2022 uspořádá spolu s některými oddíly Czech O-Tour, neboli seriál Sobota-den D. Najíždíme brzy ráno(v poledne se už startuje) a s 
závodů „Po stopách mistrovství světa”. V lokalitách, kde o medaile námi mnoho dalších aut, dodávek prodejců sportovního zboží, 
soupeřili orientační běžci z celého světa, měli letos bojovat členové jídla, pití…Louka žije a hurá-vykukuje slunce. Přicházejí první 
orientačních klubů, a navíc účastníci na náborových tratích. Na nás závodníci a pak už je to pro nás známá písnička. Roznesené 
připadlo v tomto projektu závěrečné kolo v chráněné krajinné kontroly s elektronickými krabičkami v lese(sobota99 kusů, neděle 
oblasti Kokořínsko. 70),vyfáborovaná cesta na dva starty, které nedočkavě čekají na 
Uskutečnilo se 29. – 30.října 2022 blízko vesnice Dřevčice. Oba dva první běžce, přichystané občerstvovačky v lese, vyvěšené pokyny, 
závody(sobotní krátká trať a nedělní klasika) proběhly v prostoru startovní listiny, popisy kontrol, počítače napájené z centrál, 
kolem Husí cesty a vrchu Čáp v CHKO Kokořínsko, kde dosud občerstvení v cíli…V cílovém koridoru se objevují unavení běžci. 
orienťácká veřejnost neměla tolik možností běhat. Krátkou trať Vyčíst čip, dostat papírový výtisk s časy mezi jednotlivými 
stavěli Jana a Pavel Kubátovi(Pavel vloni v těchto terénech kontrolami a pak mytí v lavoru u cisteren, převléknout, odpočívat, 
reprezentoval ČR na mistrovství světa) a klasiku připravovali Katka porovnávat se soupeři, zhodnotit závod, občerstvit se, prostě tak, 
Kašková a Jarda Polák. Strávili nad tím desítky hodin, neboť se jak to na každém závodě chodí. Děti závodníků si zatím mohou 
museli vypořádat s 48 kategoriemi. Celou akci měla na starost pohrát v naší dětské školce nebo si proběhnout obrázkový závod. 
ředitelka Dominika Pachnerová s asistentkou Míšou Březinovou. Den utíká velmi rychle, a než se nadějeme, je tu neděle a s ním i 
Jejich práce také nepatřila mezi lehké. Hlavní rozhodčí, kteří podobný kolotoč, který vyvrcholí vyhlašováním vítězů. A najednou 
kontrolovali stavbu tratí nejen na mapách, ale i v terénu, byli se aréna vyprazdňuje, závodníci balí věci, děkují, loučí se a 
Dominika Pachnerová a Petr Kadavý. Stavba a zajištění arény spo- odcházejí. Nás po tom všem čeká likvidace arény. Je téměř šero, 
čívalo na bedrech Libora Matyáše. Tito všichni měli za zády na po- přijíždí majitel louky a je velmi spokojen s úklidem prostoru. My 
moc ostatní členy klubu. nasedáme do přeplněných osobáků věcmi a vyrážíme už za tmy do 

chrastavského skladu. Již toho máme dost, ale musíme. Před Nádherné skalní terény přilákaly více jak 1300 běžců nejen z ČR, ale 
osmou večer s čelovkami odnášíme poslední věci do skladu. Mnozí i ze zahraničí (Německo, Rakousko, Polsko, Maďarsko, Litva, 
z nás si říkáme: „Už nikdy.“ Opravdu?Finsko, Slovensko…), a tak se jednalo o jedny z největších závodů 

ČR v této sezóně. Nás proto čekala spousta práce. Není snadné                                              Za všechny pořadatele z OK CHA Eva Kašková
sehnat různá povolení (od Lesů ČR, CHKO, soukromníků…). Snad 
nejtěžší je vybrat místo, kde bude vybudována aréna pro závodníky 
a poblíž parkoviště pro jejich auta (asi 500 vozidel), ale hlavně se 
domluvit s majiteli dotčených soukromých pozemků. Ne vždy se to 
podaří. Měli jsme štěstí na chápajícího zemědělce, s kterým jsme se 
dohodli nejen na podmínkách, ale i vyrovnání.
Poslední týden před samotnými závody-povolenky sehnány, místa 
domluvena, tratě jsou postaveny a schváleny hlavními rozhodčími, 
mapy natištěny v Jilemnici a Praze, takže nás v CVA v Chrastavě 
čekala celá středa, abychom zabalili 3000 map do ochranných 
sáčků, zkontrolovali startovní čísla závodníků a rozdělili je do 
příslušných oddílových obálek, navázali medaile, nasáčkovali 

Krásné počasí posledních dnů nás vyprovokovalo udělat ještě popisy… Ve čtvrtek jsme se navečer setkali u našeho skladu a 
výjezd na mapový trénink. I když je už téměř po sezóně, tréninků s narvali potřebnými věcmi (počítače, centrály, prodlužováky, stany, 
mapou není nikdy dost. Akci jsme odvážně naplánovali na sobotu stoly, židle, kontroly, stojany, várnice, kelímky, lavory, fáborky, 
5.listopadu. Objednali jsme autobus a oběd a v pátek odpoledne kovové tyče…) dvě dodávky a mnoho osobních aut, protože 
jsme při vytrvalém dešti nevěděli, jestli jsme to s tou naší odvahou Kokořínsko je od Chrastavy daleko a my musíme mít všechno s 
nepřehnali. Ale jak se říká, ráno je moudřejší večera, ráno déšť ustal sebou, nic nám nesmí chybět. V pátek ráno se scházíme v 10 hodin 
a my se u autobusu sešli všichni a v 9 hodin jsme vyrazili směr Sloup na určené louce blízko Dřevčic u Dubé, kde už stojí námi objednané 
v Čechách. Měli jsme tam půjčenou mapu od borského oddílu 
orientačního běhu. Dopolední trénink jsme pojali jako procházku ve 
dvojicích. Zkušený závodník měl u sebe méně zkušeného, případně 
začátečníka. Některé děti byly v lese na mapě vůbec poprvé, a tak 
se seznamovali s mapovými značkami, pokročilejší si zkoušeli 
procházet terénem a orientovat se podle vrstevnic, skal a porostů. 
Prošli jsme i Lesní divadlo, kde je hodně skalek, tunelů a věžiček. Je 
to moc pěkné místo a v létě tam uvádějí různá představení pro děti i 
pro dospělé. Autobus jsme měli zaparkovaný pod sloupským 
hradem a odtud jsme odjeli na oběd do restaurace Pod Zámkem v 
Zákupech. Odpoledne jsme strávili v lese nad Pekelnými doly, mezi 
Svitavou a Velenicemi. Tady už si děti i jejich doprovod z dopoledne 
zaběhaly každý sám a vybíraly si tratě podle toho, na co stačí. Po 
oblačném dopoledni svítilo odpoledne sluníčko a všichni jsme si 
pobyt v lese užili. Dokonce se ještě našly nějaké houbičky. Do 
Chrastavy jsme se vrátili po 17 hod, unaveni, ale spokojeni.

              Pavla Vokálová

Největší letošní pořadatelská akce OK Chrastava očima organizátorů

Sobotní trénink ve Sloupu v Čechách



20 Chrastavské listy

Tento rok byl pro náš nohejbalový oddíl velice zajímavý a úspěšný. V září proběhl 7. ročník oslav Mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko, 
Naše členská základna mužů se rozrostla a v současné době má už kde jsme se ujali pořádání turnaje trojic a tento turnaj jsme vyhráli. 
29 členů. V anketě Sportovec Chrastavy jsme se v kategorii Letos se náš oddíl opět přihlásil do okresní nohejbalové soutěže a 
kolektivy a družstva umístili na skvělém 1. místě a tohoto ocenění po loňském „rozkoukávání“ jsme letos postavili pouze jeden tým s 
si velice vážíme. Protože máme v našem týmu dost zkušených cílem dosáhnout co nejlepšího výsledku. To se nám podařilo, když 
hráčů, kteří mají za sebou bohatou aktivní sportovní kariéru a chtějí jsme se po skvělých výkonech probojovali až do finále a umístili 
své zkušenosti předávat dál, rozhodli jsme se náš oddíl rozšířit o jsme se na krásném druhém místě, a to i díky velké podpoře diváků.
mládež. Historicky první trénink proběhl 2. května na našich Jelikož nám není lhostejný osud lidí a hlavně dětí, které neměly v 
antukových kurtech. Velkou radost nám dělá to, že v současné životě tolik štěstí, tak se již několik let zapojujeme do akce Strom 
době máme již 15 členů mládeže a na další se těšíme. splněných přání pro děti z dětského domova Krompach a do sbírky 
Každým rokem pořádáme turnaj během Chrastavských slavností a pro nemocnici Motol- dětskou onkologii. V listopadu nás zaujala 
pravidelně se u nás konají další, vždy skvěle obsazené nohejbalové akce města Výsadba ovocné aleje ve Vítkově a tak se náš oddíl 
turnaje dvojic nebo trojic. V průběhu celého roku jsme se účastnili rozhodl zasadit si svůj strom, vybrali jsme si švestku. 
mnoha turnajů v našem okrese a opět jsme také vyslali tým do Na závěr patří velký dík všem našim členům, sponzorům, městu 
Dolních Lažan, odkud je náš kamarád,se kterým jsme se seznámili Chrastava a Spartaku Chrastava.
při pomoci v roce 2021 po tornádu na Moravě. Skoro ve všech Všem přejeme klidné prožití vánočních svátků a do Nového roku 
turnajích se náš tým umístil na předních příčkách. hlavně pevné zdraví.

Za nohejbal Chrastava Slávek Sehnoutka

V minulém ročníku vybojovalo C mužstvo postup do okresního pře- V divizi žen bylo sehráno první kolo soutěže (soutěž se hraje 
boru 1. třídy. Tým tvoří z poloviny zkušení hráči a druhá část je z řad turnajovým systémem). Náš tým si připsal první výhru a porazil 
mládeže. Pro zdravotní problémy z mužstva vypadl nejlepší hráč a tým ST Frýdlant A 5 : 0. V dalších utkání náš tým úspěšný nebyl, i 
tak panovaly obavy, jak si tým povede ve vyšší soutěži. Cílem této když v zápase s AST Kamenický Šenov A rozhodl o naší porážce až 
sezóny je udržet se v soutěži. Po pěti odehraných kolech má náš poslední pátý duel.
tým bilanci jedné výhry, jedné remízy a tři prohry.

Ing. Karel  Žemlička, předseda oddílu

Nohejbalový rok 2022 

TJ Spartak Chrastava – oddíl stolního tenisu

MUŽI
ŽENY
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Dne 28. září jsme ukončili malorážkovou sezónu v Teplicích. stavy po 5 terčích.
S výsledkem 582 bodů se J. Rajnoha umístil na 2. místě v leže, i v tří- Zveme všechny zájemce, kteří si chtějí zastřílet v rámci pravidel-
polohové disciplíně s nástřelem 521 bodů. Ze vzduchové pušky a ného tréninku, který se koná každé úterý a čtvrtek od 15 do 18 
pistoli střílíme Libereckou vzduchovkovou ligu, kde po dvou kolech hodin. Vzduchovka se střílí v zimě ve vytápěné hale střelnice. Jsme 
v kategorii senioři vzduchové pistole vede p. Kopal. V té samé ochotni v rámci možností zapůjčit střelecké vybavení a prodat 
disciplíně v kategorii muži se p. Horňák drží na druhém místě. střelivo a terče na trénink.
J. Rajnoha v kategorii senioři VzPušky 60 ran je zatím na 4. místě. Josef RAJNOHA, předseda AVZO
V Chomutovské extralize střílí Josef Rajnoha – prozatím je na 2. mí-
stě. Do třetice liga v Jiříkově, vzduchová puška 30 ran v leže, si naši 
střelci po dvou kolech vedou takto: Novotný Josef v kategorii 
mladší žáci s oporou je zatím na 4. místě, Kacovský Ondřej v kat. 
mladší žáci na 13. místě, Rainišová Šárka v kat. starší žákyně na 10. 
místě a Josef Rajnoha 60 ran ve stoje je na 13. místě.
V rámci modernizace střelnice jsme postavili přístřešek na 50 
metrové střelnici pro 20 elektronických terčů. Tímto jsme se 
zařadili mezi jednu z nejmodernějších střelnic v Čechách po 
plzeňské střelnici. V příštím roce, pokud to vyjde, chceme ještě 
zmodernizovat pistolovou střelnici na 25m o dva elektronické 

V sobotu 19. 11. proběhla akce osazování stromů v aleji ve Vítkově. Turisté KČT Chrastava vysadili strom ořech a věří, že se ujme a 
Na pomoc byli vyzváni občané Chrastavy a Vítkova, ale i sportovní zůstane na svém místě až do dospělosti. Alej je osázena různými 
kluby a spolky. Akce byla velmi dobře připravena, jámy na stromky, druhy ovocných stromů a třeba se jednou dostane do ankety Aleje 
kůly na upevnění, pletivo, sázecí sady, zemina, mulčovací kůra – roku, která se každoročně vyhlašuje. Odcházeli jsme s pocitem, že 
zkrátka vše, co je zapotřebí pro zdárný růst stromů. I počasí nám to byl hezký den naplněný užitečným činem. Děkujeme všem, kteří 
přálo, slunce zahřívalo zmrzlé prsty a nohy. se podíleli na organizaci a přípravě, rádi se připojíme zase příště.

                                                         Za KČT Chrastava Zd. Novotná

Ani naši dorostenci nezaháleli a v sobotu 29. října 2022 se velmi rychlému běhu nechaly všechny své soupeřky za svými zády 
zúčastnili Závodu požárnické všestrannosti v Heřmanicích. Čekaly a právem obsadily úžasné 1. místo!
na ně disciplíny jako například střelba ze vzduchovky, šplh, Poté se na start postavili naši dva jednotlivci Eliška Kopecká v ka-
zdravověda, přesun podle azimutů nebo optická signalizace. I přes tegorii starších dorostenek a Michal Štěpánek v kategorii starších 
počáteční komplikace se podařilo do závodu vyslat 1 pětičlenné dorostenců. Neměli to vzhledem k velké konkurenci vůbec 
družstvo dorostenek a dva jednotlivce. jednoduché, ale soupeřům nedali nic zadarmo. Eliška v konečném 
Jako první se na start postavilo zmiňované družstvo dorostenek ve součtu vybojovala krásné 7. místo a Michal místo 13.
složení Lucie Křížová, Natálie Michálková, Barbora Jará, Marie Moc gratulujeme k získaným výsledkům a děkujeme za příkladnou 
Jiránková a Šárka Schveigerová. Děvčata díky skvělé střelbě a reprezentaci našeho SDH.                                           

Ukončení malorážkové sezóny

KČT Chrastava: Alej ve Vítkově

Branný závod požárnické všestrannosti dorostu

Monika Křížová
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Řádně jsme odevzdali vyúčtování přidělených finančních pro- sportovní klání veřejnosti při oslavách Mikroregionu. Dvojice z řad 
středků z grantu 2022 na podporu rozvoje sportovní a ostatní spoluobčanů Jiříci Ládek s Jiřím Konečným skončili výkonem 327 o 
spolkové činnosti ve městě Chrastava. Považujeme za svou pouhých 5 kuželek na pěkném třetím místě. Patří jim jistě dík za 
povinnost veřejnost krátce informovat o činnosti jednoho z oddílů, odvahu a pěknou reprezentaci Chrastavy.
který takové prostředky z grantu obdržel.  Jedná se o kuželkářský Pokud se týká využití kuželny veřejností, snažíme se maximálně 
oddíl, který je jedním z oddílů TJ Spartak Chrastava. Kuželkářský všem zájemcům vyhovět. Zatím byli všichni spokojeni a užili si 
sport má v Chrastavě velkou tradici a členové oddílu úspěšně tento atraktivní sport. Naším zájmem je přivítat především 
reprezentují a propagují město Chrastavu, především svou účastí v zájemce o sportovní hru, neměly by tedy pronájmy sloužit pouze 
KP 1 třídy a individuálních soutěžích jednotlivců. Letos se náš jeden jako azyl pro různé oslavy. Bližší informace o chodu kuželny lze 
senior a jedna seniorka probojovali z Krajského přeboru až do dohledat na www.kuzelnachrastava.cz (tyto stránky budou během 
celostátní soutěže – Mistrovství české republiky v Ivančicích na krátké doby aktivovány). Na samotné hraní je nutná sportovní 
Moravě. Jana Vokounová obsadila na tomto MČR pěkné 15. místo z sálová obuv. Pronájem pomáhá pokrývat oddílu částečně náklady 
36 závodnic z celé republiky. na údržbu, energie a prostředky potřebné k provozu sportoviště. 
V mimosoutěžní činnosti kuželkáři v únoru, stejně jako každý rok, Většinu nutných oprav a údržbu provádí členové oddílu.
plánovali uspořádat další ročník memoriálu našeho dlouhodobého Dobré umístění v dlouhodobé soutěži je hlavním cílem kuželkářů. V 
předsedy Norberta Husáka za účasti tradičního soupeře, kuželkářů podzimní části krajského přeboru KP1 2022/2023zatím odehráli 
ze ZIPHONY ZITTAU. Letos se to vzhledem k doznívající situaci s kuželkáři všechna utkání a soutěž pokračuje. Nebude to lehké a 
kovidem nepodařilo. Co se podařilo realizovat, bylo v termínu 16. – jednoduché, zvýšila se sportovní úroveň, ale stále se držíme v horní 
19. června sportovní setkání s kuželkáři partnerského města polovině tabulky. Do KP1 sestoupila výkonná družstva z divize a to 
Eichstätt. Při sportovním klání se hostům nepodařilo nás přehrát, je velká konkurence.
ale při odjezdu v neděli měli úsměv na rtech, tak asi byli spokojeni. V neposlední řadě je třeba poděkovat za vypsání připraveného 
Následovat by mělo být pozvání na odvetu do Eichstättu v roce nového grantu pro rok 2023 na podporu i finanční pomoc sportu. 
2023. Další prázdninovou sportovní akcí bylo tradiční sportovní Bez těchto finančních prostředků a podpory vedení Spartaku 
setkání s kuželkáři ze Žitavy. V Žitavě proběhlo sportovní klání o Chrastava, by bylo velice obtížné udržet sporty a sportoviště v 
putovní pohár starosty města. Velice dobrým výkonem jsme sice Chrastavě na potřebné úrovni.
kuželkáře ze Žitavy zaskočili, ale těsně o 9 kuželek nepřehráli. Celá  Závěrem bych chtěl za všechny kuželkáře pozdravit naše příznivce 
sportovní akce proběhla v přátelské atmosféře. Vyhlášení i všechny bývalé členy oddílu a sportovce-amatéry, kteří si k nám 
výsledků s předáním putovního poháru provedl osobně starosta chodí zahrát.  Těšíme se na shledání ve zdraví a v lepším sportu 
Saské Žitavy. příznivějších časech. Všem našim příznivcům přejeme krásné 
     Kuželkáři se také aktivně zapojili při Chrastavských slavnostech Vánoce a vše nejlepší v nastávajícím roce 2023. Máme velké přání, 
organizováním tzv. otevřených dveří. Široká veřejnost a občané aby se do naší společnosti opět navrátil klid a především vzájemné 
Chrastavy mají možnost se s tímto sportovním stánkem blíže porozumění jeden ke druhému.
seznámit. Většina návštěvníků si hru i vyzkouší. V září proběhlo                      Za oddíl kuželkářů Spartak Chrastava František Vokoun

Grant města a kuželkářský sport v Chrastavě v roce 2022
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Vzpomínky na minulost – zima v Chrastavě
Zima je krásná i krutá, nevlídná i kouzelná. Ze všech ročních období Co říká o zimě wikipedie?
možná nejmagičtější. Je to jedno ze čtyř ročních období (mezi podzimem a jarem  stří-
Taková bílá zima z Ladových obrázků je dnes výjimečná, častěji jsou dajících se v mírných a polárních oblastech. Na severní polokouli 
Vánoce na blátě a za sněhem musíme do hor. nastává zima v době, kdy je na jižní polokouli léto, a obráceně. 
Dnes vám přinášíme zasněženou Chrastavu na dobových pohled- Astronomická zima začíná o zimním slunovratu, kdy je nejdelší noc 
nicích. A věřte, že snímky zimy v našem městě jsou motivem velmi a nejkratší den. Je obdobím s nejnižšími teplotami.
ojedinělým. Střídání ročních období je způsobeno odklonem zemské osy od 

roviny ekliptiky (o 23°27'). Polokoule, na které je zima, je poněkud 
Máte v šuplíku či starém albu obrázek, fotku, pohlednici zimní (i ji- odvrácena od Slunce, dopadá na ni méně slunečního záření a pod 
né) Chrastavy? Podělte se s námi. Rádi ji zařadíme do našeho větším úhlem. To v principu vede k nižším teplotám.
archivu. Můžete nám napsat na e-mail: sphmch@volny.cz

)

Náměstí s kašnou, cca 1920 Vánoční pohled na kostel sv. Vavřince a Führichův dům, 1923

Vánoční pohlednice Chrastavy z roku 1974 Pohlednice zimní Chrastavy z roku 2012

Chrastavský říšský pracovně služební tábor mezi lety 1938–1945.

Příspěvek připravila Společnost přátel historie města Chrastavy.
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PŘIPOJENÍ K INTERNETU

DODÁ VKY HW a SW

Dr. M.Horákové 44 / LIBEREC / info@adv.cz

internet  telefon  počítače

www.adv.cz   480 000 000

PARTNERSKÁ  MĚSTA
CHRASTAVY

Eichstätt Lwówek Ślaşki

1990 – 2022
měsíční zpravodaj městského úřadu v Chrastavě

zakázková výroba nábytku

kuchyně

skříně

doplňky

tel.: 603 272 837

Ing. Lambert Medřický
1990 – 2022

TERMOVIZE
energetika

zřizování přípojek
revize elektrika a hromo

DŮLEŽITÁ  TELEFONNÍ ČÍSLA

tel.: 603 830 318
Liberecká 13, 463 31 Chrastava

www.autodoprava-hradecky.kvalitne.cz

32 let s Vámi...

VÝROBA REKLAM
GRAFICKÉ STUDIO

TISKÁRNA

www.recodesign.czwww.recodesign.cz

Vítkovská 468 / CHRASTAVA
  

VÝROBCE REKLAM   TISKÁRNA

                   tradice od roku 1990

tabule /  / samolepky / 

 / vizitky /  / knihy /  

 

bannery polepy automobilů

letáky tiskopisy infosystémy 

603 260 778 

reco.design@volny.cz@

ZEMNÍ
PRÁCE
TERÉNNÍ Ú PRAVY
DOVOZ SYPKÝCH HMOT
PRODEJ ŠTĚRKU A PÍSKU
BOURÁ NÍ HYDRAULICKÝM
 KLADIVEM
VYVÁ ŽENÍ SEPTIKŮ
Ú KLID SNĚHU
KONTEJNERY
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